
 

ΜΕΤΑΞΑΣ  Ο ΑΓΩΝΑΣ ΓΙΑ ΤΑ  ΔΩΔΕΚΑΝΗΣΑ  
 11 Δεκεμβρίου 2020 
 

 

Το θέμα της Δωδεκανήσου που αναφέρει ο Ιωάννης Μεταξάς την 30η Οκτωβρίου 1940 στην συγκέντρωση 
των ιδιοκτητών και αρχισυντακτών του Αθηναικού τύπου,  
(http://www.ioannismetaxas.gr/Anakoinosis%20I.Metaxa%20pros%20Idioktitas%20Athinaikou%20Tupou.pdf) 
«Τα Δωδεκάνησα προδικάζουν…»  βλέπουμε να το επαναφέρει ως θέμα στο Ανώτατο Πολεμικό Συμβούλιο 
στις 11 Δεκεμβρίου 1940, όταν πλέον ο Ελληνικός στρατός έχει καταλάβει το Αργυρόκαστρο και έχει 
εισχωρήσει βαθειά στην Αλβανία, στην Βόρειο Ήπειρο, κυνηγώντας και νικώντας τα Ιταλικά στρατεύματα.  

11 Δεκεμβρίου, Τετάρτη-45η ημέρα 

Απόψε. Μέγα Πολεμικόν συμβούλιον ένεκα Παπαδήμα ζητούντος δράσιν του στόλου εις Αδριατικήν. 
Εισήγησίς μου περί ανάγκης τηρήσεως στόλου δια Δωδεκάνησον (Ιδέ σημειώσεις μου αρχείον).    

http://ioannismetaxas.gr/2019%2029%20%CE%BF%CE%BA%CF%84%202019%20%CE%91%CE%BD%CE%B1%CE%BA%CE%BF%CE%AF%CE%BD%CF%89%CF%83%CE%B9%CF%82%20%CF%84%CE%BF%CF%85%20%CE%99.%20%CE%9C%CE%B5%CF%84%CE%B1%CE%BE%CE%AC%20%CF%80%CF%81%CF%8C%CF%82%20%CF%84%CE%BF%CF%85%CF%82%20%CE%99%CE%B4%CE%B9%CE%BF%CE%BA%CF%84%CE%AE%CF%84%CE%B1%CF%82%20%CE%BA%CE%B1%CE%B9%20%CE%91%CF%81%CF%87%CE%B9%CF%83%CF%85%CE%BD%CF%84%CE%AC%CE%BA%CF%84%CE%B1%CF%82%20%CF%84%CE%BF%CF%85%20%CE%91%CE%B8%CE%B7%CE%BD%CE%B1%CF%8A%CE%BA%CE%BF%CF%85%20%CE%A4%CF%8D%CF%80%CE%BF%CF%85%20%CE%B5%CE%B9%CF%82%20%CF%84%CE%BF%20%CE%93%CE%B5%CE%BD%CE%B9%CE%BA%CF%8C%CE%BD%20%CE%A3%CF%84%CF%81%CE%B1%CF%84%CE%B7%CE%B3%CE%B5%CF%8A%CE%BF%CE%BD%2030%20%CE%9F%CE%BA%CF%84.%201940.pdf
http://ioannismetaxas.gr/2019%2029%20%CE%BF%CE%BA%CF%84%202019%20%CE%91%CE%BD%CE%B1%CE%BA%CE%BF%CE%AF%CE%BD%CF%89%CF%83%CE%B9%CF%82%20%CF%84%CE%BF%CF%85%20%CE%99.%20%CE%9C%CE%B5%CF%84%CE%B1%CE%BE%CE%AC%20%CF%80%CF%81%CF%8C%CF%82%20%CF%84%CE%BF%CF%85%CF%82%20%CE%99%CE%B4%CE%B9%CE%BF%CE%BA%CF%84%CE%AE%CF%84%CE%B1%CF%82%20%CE%BA%CE%B1%CE%B9%20%CE%91%CF%81%CF%87%CE%B9%CF%83%CF%85%CE%BD%CF%84%CE%AC%CE%BA%CF%84%CE%B1%CF%82%20%CF%84%CE%BF%CF%85%20%CE%91%CE%B8%CE%B7%CE%BD%CE%B1%CF%8A%CE%BA%CE%BF%CF%85%20%CE%A4%CF%8D%CF%80%CE%BF%CF%85%20%CE%B5%CE%B9%CF%82%20%CF%84%CE%BF%20%CE%93%CE%B5%CE%BD%CE%B9%CE%BA%CF%8C%CE%BD%20%CE%A3%CF%84%CF%81%CE%B1%CF%84%CE%B7%CE%B3%CE%B5%CF%8A%CE%BF%CE%BD%2030%20%CE%9F%CE%BA%CF%84.%201940.pdf
http://www.ioannismetaxas.gr/Anakoinosis%20I.Metaxa%20pros%20Idioktitas%20Athinaikou%20Tupou.pdf


Στο Ημερολόγιο του Ιωάννη Μεταξά υπάρχει απλά η αναφορά, που λεπτομερώς έχει καταγραφεί στα 
πρακτικά που έχουν εκδοθεί στο έργο του Ναυάρχου Δημητρίου Φωκά, .(Δ. Φωκά σελ 173-180 
http://ioannismetaxas.gr/Dodecanisa%20Naftiko%20Polemo%20Fokas%20YEN.pdf) όπως πιο ελεύθερα 
αναφέρονται  και από τον ακαδημαϊκό – ιστοριογράφο Σπύρο Μελά στο βιβλίο του Η ΔΟΞΑ ΤΟΥ 40.  

 

Στις 11 Δεκεμβρίου συγκαλείται το Ανώτατο Πολεμικό Συμβούλιο εις το Γενικό Στρατηγείο, στο Ξενοδοχείο 
της Μεγάλης Βρετανίας, υπό την Προεδρίαν του Βασιλέως παρισταμένου και του Διαδόχου, του 
Πρωθυπουργού και Υπουργού των Στρατιωτικών Μεταξά, παρόντες  ο Υφυπουργός  Στρατιωτικών και 
Αεροπορίας Ν.Παπαδήμας,  Ναυτικών Ι. Παπαβασιλείου, ο Αρχιστράτηγος  Α. Παπάγος, ο Αρχηγός Α.Γ,Ε.Ν 
Σακελλαρίου  και δύο υπάλληλοι του Υπουργείου των Εξωτερικών.  

« Ο Πρωθυπουργός ανέπτυξεν εν  αρχή ότι θα συνέφερε να εκμεταλευθή η Ελλάς οιοανδήποτε ευκαιρία 
δράσεως εις τα Δωδεκάνησα, έστω και χωρίς την συμμετοχή των Άγγλων, οίτινες εν τούτοις επιζητούν 
ζωηρώς την από τούδε κατάληψιν των νήσων τούτων. Πρέπει συνεπώς να μελετήσωμεν σοβαρώς την 
επιχείρησιν  ταύτην δημιουργώντας τετελεσμένον γεγονός υπέρ ημών. Ο χρόνος καθ’ ον θα αναλειφθεί μια 
τοιαύτη επιχείρησις είναι άγνωστος. ίσως είναι εγγύς. Ίσως να αποφασιστεί μετά την ολοσχερή εκκαθάρισι 
του πολέμου εις την Αλβανίαν. Οπωσδήποτε είναι ανάγκη να ληφθή υπ’ όψιν ότι ενδεχόμενοι ενδιάμεσοι 
ναυτικαί επιχειρήσεις να επιρεασθουν πιθανόν από την επιχείρησιν των Δωδεκανήσων. Απεχώρησαν μετά 

http://ioannismetaxas.gr/Dodecanisa%20Naftiko%20Polemo%20Fokas%20YEN.pdf


ταύτα οι υπάλληλοι του Υπουργείου Εξωτερικών οίτινες ετήρησαν τα πρακτικά των δηλώσεων του 
Πρωθυπουργού, αναφορικώς με το Δωδεκανησιακόν ζήτημα. 

Ο Πρωθυπουργός ζήτησε τότε να συνεχισθεί η συζήτησις σε νέο ΑΠΣ την επομένη δεδομένου ότι ο Αρχηγός 
του Στόλου Καββαδίας ήταν απών λόγω των νυκτερινών πυρών του στόλου. Και η συνάντηση επαναλήφθηκε 
την επομένη». 

 12 Δεκεμβρίου, Πέμπτη- 46η ημέρα 

Δεύτερον πολεμικόν Συμβούλιον. Τακτοποιείται σύμφωνα με τας βλέψεις των Ναυτικών. Μόνον επιμονή 
μου αποφασίζεται  δευτέρα ναυτική επιδρομή. 

Η συζήτηση άρχισε με έκθεση και ενημέρωση των παρισταμένω στρατιωτικών των δυνάμεων του στόλου, 
που απεύθυνε  ο Α.Γ.Ε.Ν και κατέληξε στο ότι το Βασιλικόν Ναυτικόν καλείται να ενεργήσει εις δύο θέατρα 
επιχειρήσεων. Το των Δωδεκανήσων και το της Αδριατικής. Μετά το Συμβούλο της 12ης Δεκεμβρίου και 
των αποφάσεων που ελήφθησαν έγινε Δευτέρα επιδρομή στα στενά του Οτράντο,17- 19 Δεκεμβρίου. Στο 
Ημερολόγιο ο Μεταξάς συνεχίζει με την  αναφορά των Δωδεκανήσων στις 28 και 29 Δεκεμβρίου 1940.   

 28 Δεκεμβρίου, Σάββατον-62 ημέρα 

Καιρός χειροτερεύει – Παπαδήμας φεύγει για το μέτοωπον αύριον. Αποστολίδης έφυγεν από σήμερα το πρωί.- 
Ζήτημα Δωδεκανήσου εγείρεται και οι Άγγλοι ανησυχούν  για την Τουρκία….Διαρκής ανησυχία και μέριμνα- 
αγωνιώδης μέριμνα –και ο καιρός χιονερός και βροχερός .- Τι θα υποφέρουν οι στρατιώται μου!  

29 Δεκεμβρίου, Κυριακή- 63 ήμέρα …………………………………………………………………… 

Τα ίδια σαν χθές οκτώ. Δεν πάει μπροστά Αλλά τι να κάμω; - Πρωί ασχολία με Άγγλους και Έλληνας δια ζήτημα 
πυρομαχικών Καναδών. Και καμιόν!.. …  

Πάλαιρετ τον εκάλεσα πάλιν δια ζήτημα Δωδεκανήσου. Φαίνεται ότι εισέρχεται εις κάποιον δρόμον ευνοικόν. 
Φαίνεται μόνον.  

Ο Μεταξάς απεβίωσε ένα μήνα μετά στις 29 Ιανουαρίου του 1941, με την αγωνία για τα Δωδεκάνησα. Η τιμητική 
φρουρά στην κηδεία του ήταν οι στρατιώτες από το Σύνταγμα  των Δωδεκανησίων των Αθηνών, που είχε συγκροτηθεί 
μετά την αθρόα προσέλευση εθελοντών Δωδεκανησίων. Τους επεσκέφθηκε προσωπικά στο Γουδί την 28η Νοεμβρίου 
1940 όπως γράφει στο Ημερολογιό του.  Εφρόντισε όμως να μην προωθηθούν στις πρώτες γραμμές αλλά να 
φυλαχθούν για αργότερα όταν θα ήταν περισότερο  χρήσιμοι για την ενδεχόμενη πολεμική επέβαση στα νησιά τους.  

Ο πόλεμος τελείωσε για την  Ελλάδα στις 12 Οκτωβρίου 1944. Στα Δωδεκάνησα συνέβησαν πολλά μέχρι να λήξει το 
πολεμικό τοπίο και να έρθει  η ελευθεριά τους.  Έφτασε και η ποθητή ημέρα της ενσωμάτωσής τους.  Όλα όμως είχαν 
ξεχαστεί σαν να μην είχαν συμβεί ποτέ. Η Καθημερινή τουλάχιστον που προβάλει την απόφαση για την ενσωμάτωση 
των Δωδεκανήσων, δεν άναφέρει κάτι σχετικό.  Στην Συνδιάσκεψη την τύχη τους θυμήθηκε  την τελευταία ημέρα  ο 
Μπέρνς, Υπουργός Εξωτερικών των ΗΠΑ, γιατί φαίνεται είχε μείνει στα ξεχασμένα από τους αλλους…  και εδέησε  να 
αναφέρει αυτός, ότι δεν αξίζει να λυθεί η συνεδρίαση χωρίς την λύση αυτού του θέματος για το οποίο οι Έλληνες είχαν 
χύσει το αίμα τους στα βουνά της Ηπείρου της Μακεδονίας και της Αλβανίας και στα τραγικά χρόνια που ακολούθησαν 
με την Ιταλική, Γερμανική και Βουλγαρική κατοχή.  Εχει ξεχαστεί ακόμα και ότι η Βουλή των Ελλήνων αποφάσισε να 
εορτάζεται συμβολικά η 28η Οκτωβρίου ως ήμερα ενσωμάτωσης των Δωδεκανήσων. Νόμος 1948 Ν/518.  Όχι και αυτό 
σβήστηκε από την μνήμη πολλών.  



 

Δωδεκάνησα Ιστορία … Ενσωμάτωσης και ο Νόμος 1948 Ν/518 
http://ioannismetaxas.gr/Dodekanisa.pdf 

 

 

    

http://ioannismetaxas.gr/Dodekanisa.pdf

